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رازهایی از همکاری علی نصیریان با 
علی حاتمی و ناصر تقوایی

تولدش،  سالروز  با  همزمان  نصیریان  علی 
ناگفته هایی را از همکاری های خود با زنده یاد 
راز  و  کرده  بیان  تقوایی  ناصر  و  حاتمی  علی 
موفقیت یک بازیگر خوب را توضیح داده است.
فرهنگ  پیشین  وزیر  مسجدجامعی،  احمد 
و ارشاد اسلامی به مناسبت سالروز تولد علی 
نصیریان و روز پدر به دیدار این هنرمند رفته و 
یادداشتی را درباره این دیدار و سخنان خود با 

نصیریان نگاشته است.
او در این یادداشت که نسخه ای از آن را در 
اختیار ایسنا قرار داده، این دیدار را چنین شرح 

داده است:
»توفیق یافتم تا به مناسبت زادروز ۸۸ سالگی 
این  دیدار  به  پدر  روز  و  نصیریان  علی  استاد 
با  مصاحبت  بروم.  سینما  و  تأتر  پیشکسوت 
این  و  است  لذت بخش  بسیار  برایم  ایشان 
انجامید.  طول  به  ساعت  دو  از  بیش  دیدار 
ایران دوستی  و  حرفه ای  رفتار  ادب،  تواضع، 
هنر  پیشکسوت  این  مهم  مشخصه های  از 
ایران زمین است که در وجودش موج می زند. 
بیان  را  نکاتی  دیدار  این  در  نصیریان  استاد 
کرد که آموزنده است. او نام گذاری اسمش را 
به علی، از جهت ارادت عمیق قلبی پدرش به 
علی امیرالمومنین می دانست و گفت در باور و 
اعتقاد پدرم او با این نامگذاری، من را به علی 

امیرالمومنین سپرد.
استاد علی نصیریان می گوید اثر خوب هنری 
باشد،  خلاق  نویسنده  صرفا  که  نیست  این 
بازیگر  باشد  خلاق  باید  هم  کارگردان  بلکه 
هم خلاق باشد، بیننده نیز خلاق باشد. فیلم 
از  اقتباس  تقوایی  ناصر  اثر  »ناخداخورشید« 
رمان »داشتن و نداشتن« همینگوی است اما 
تقوایی آنچنان این را با آداب و رسوم و فرهنگ 
سرزمین ما آمیخته که کمتر کسی ارتباط این دو 

اثر را متوجه می شود.
از  قبل  تقوایی،  با  دیدارم  در   ۱۳۶۴ سال 
این  گفت  من  به  کارگردان  فیلمنامه  خواندن 
دارد؛  طلا«  »دندان  فرهان  مستر  شخصیت 
کمک  من  خلاقیت  به  کارگردان  اشاره  همین 
و  پرورش دهم  در خودم  را  تا شخصیت  کرد 
اجرا کنم. در سریال »هزار دستان« ، زنده یاد 
»ابوالفتح صحاف«  به من گفت  حاتمی  علی 
شخصیتی »تودار« است و »لهجه ترکی« دارد و 
مبتلا به »بیماری آسم « است ، این اشارت های 
پرورش  را  شخصیت  و  می گرفتم  را  کارگردان 

می دادم.
بازیگری، زایش است و بازیگر، مولف است 
چون با تصویر کردن و تجسم یک کاراکتر، آن 
نقش را می آفریند و این کار ساده ای نیست که 
بگذارد.  نمایش  به  را  آن  مقابل هزاران چشم 
بازیگری نوعی عریان کردن روح است، کاری 
بسیار سخت که به جسارت زیادی نیاز دارد. 
به  ایشان  خاطرات  تک تک  و  جذاب  جزییات 
از آن  ادبیات بیش  و  با هنر  او  کنار. آشنایی 
او  سخنان  در  می کنیم.  فکر  که  است  چیزی 
که  او  باور  این  بود:  تأمل  برانگیزتر  نکته  این 
جزییات  با  آشنایی  بدون  خوب،  بازیگر  یک 
در  نمی تواند  عمومی  فرهنگ  و  هنر  ادبیات، 
کار خود موفق باشد. او همین نگاه را به دیگر 
فعالیت های هنری مثل نویسندگی و کارگردانی 
می گفت  او  اینکه  دیگر  نکته ی  داشت.  نیز 
مخاطب در آفریدن اثر هنری سهم دارد و بدون 
مخاطب و منتقد خوب، فیلم یا تئاتر یا رمان 

خوب پدید نمی آید.
استاد نصیریان، مردم را حامیان اصلی هنر 
را  اعتبارش  و  ارج  هنرمند  می گوید  و  می داند 
مدیون مردم است. موضوع دیگری که در زندگی 
او چشمگیر و زیبا است، اینکه او کاملا سالم و 
ساده و دور از معاملات رایج مال اندوزانه زندگی 

می کند. عمرش دراز و سایه اش مستدام.«

گفت وگو با آتش تقی پور در روز پدر
۳ سکانس در سریال امام علی)ع( 

بازی کردم و در یادها ماندم
آتش تقی پور از هنرمندان پیشکسوت عرصه 
می  تلویزیون  مسئولان  از  تصویر،  و  نمایش 
خواهد به هنرمندان به چشم فرزند خود نگاه 
کنند و در این مسیر حتی فرزند ناخلفشان را 

دور نیندازند.
ایسنا  با  گفت وگویی  در  قدیمی  بازیگر  این 
که به بهانه روز پدر و سالروز ولادت حضرت 
علی )ع( انجام گرفت، از حفظ حرمت ها توسط 
جوانان در قبال بزرگترها، خواسته اش به عنوان 
یک پیشکسوت از مسئولان و راه های خلق آثار 

ماندگار در تلویزیون سخن می گوید.
تقی پور ابتدای صحبت هایش را اینگونه آغاز 
می کند: ممنون از اینکه به یاد من بودید. من 
خودم پدر هستم و سه فرزند بزرگ کرده ام. 
خیلی خوشحالم کردید از اینکه زودتر از فرزندانم 
به من این روز را تبریک گفتید. من هم این روز 

بزرگ را به همه پدران تبریک می گویم.
او سپس درباره اینکه این روزها مشغول چه 
کاری است؟ اظهار می کند: ما سریال »اپیدمی« 
را داشتیم که ۱۰ قسمت از آن روی آنتن رفت و 
حدود ۱۹ قسمت باقی مانده است که احتمال 
دارد به همین زودی از تلویزیون پخش شود. 
البته  ندارم  خاصی  کار  حاضر  حال  در  فعلا 
صحبت هایی برای یکی دو سریال تلویزیون شده 
است اما هنوز به قطعیت نرسیده اند. کار تئاتر 

هم فعلا انجام نداده ام.
خودم سانسورچی خودم هستم

تقی پور درباره کیفیت کارهای تلویزیون چنین 
تصریح می کند: به نظرم آنطور که باید و شاید 
روی کارها سرمایه گذاری نمی شود و از طرفی 
هم به برخی چهره ها اهمیت داده نمی شود 
که بتوانند راحت حرفشان را بزنند. تلویزیون به 
سختی به دوران طلایی اش برمی گردد چون 
خیلی اعتمادها از بین رفته است و اینکه بسیاری 
از آدم های سابق دیگر نیستند. یک هنرمند تنها 
به هنرمند  اگر  و گفتارش است.  بیان  ابزارش 
افتاد  نخواهد  اتفاق خوبی  نشود،  داده  میدان 
و ما تغییر نمی کنیم و به آن سال ها بر نمی 
گردیم. من خودم با همین سن و سالم، خودم 
سانسورچی خودم هستم و حتی حرف هایم با 

شما را هم باملاحظه بیان می کنم.
وی ادامه می دهد: گاهی اوقات باید آدم ها 
اشتباه کنند. اگر نگذاریم حرف هایشان را بزنند 
تبدیل می شوند به یکسری آدم هایی که از سایه 
خودشان هم می ترسند. یک هنرمند قطعاً از 
جامعه الهام می گیرد و متاسفانه یک بهت و 
حیرتی عجیب در عده ای از هنرمندان به وجود 
آمده که نمی دانند باید چه کار کنند. از طرفی 
تلویزیون ساخته می شود  برای  کاری هم  هر 
همیشه یک قشر معترض هستند. این در حالی 
است که نقد و انتقاد فقط این نیست که عیب ها 
را بگوییم. نقد، جدا کردن طلای ناب از طلای 
باشد  از نقدی که سازنده  البته  خالص است؛ 
باید استقبال کرد و دست منتقدان را بوسید اما 
متاسفانه همواره اینطور نیست که نقدها سازنده 

باشد.
از حضور در  سریال امام علی)ع( لذت بردم

بازیگر سریال های سربداران، روزی روزگاری، 
تنهاترین سردار، پهلوانان نمی میرند، مسافر، 
شب دهم، خانه ای در تاریکی، معمای شاه و 
ستایش در پاسخ به اینکه کدام کار تلویزیونی 
تان را بیش از همه دوست داشتید؟ خاطرنشان 
می کند: من همه کارهایم را دوست دارم چون 
به هرحال هر کاری ویژگی خاص خودش را دارد 
اما سریال هایی مثل »شب دهم«، »خانه ای 
در تاریکی« که در آن نقش یک دکتر را ایفا می 
کردم یا سریال »روزی روزگاری« و »سربداران« 
را بیش از همه دوست داشتم و به نظرم کارهای 
ماندگاری بودند هرچند که شاید کوتاه بودند. 
با  السلام«  علیه  علی  »امام  سریال  همینطور 
اما  نکردم  بازی  بیشتر  اینکه من سه سکانس 
واقعا لذت بردم و به نظرم در یادها ماندم؛ البته 
کارگردان ها خوب بودند که من هم خوب بودم. 

من عادت ندارم از خودم تعریف کنم.

روز سوم  بهمن ماه  ایسنا، جمعه ۱۴  گزارش  به 
در  حالی  در  فجر  فیلم  جشنواره  چهل ویکمین 
سینمای رسانه به پایان رسید که سه فیلم با فضایی 
و نشست های  نمایش درآمدند  به  متفاوت  کاملاً 
مطبوعاتی آن ها در کنار برخی حواشی دیگر حال 
و هوای پردیس ملت را نسبت به دو روز گذشته 

کمی تغییر داد.
در این روز یک فیلم اولی با نام »سرهنگ ثریا« به 
کارگردانی لیلی عاج در کنار دو فیلم از دو چهره با 
سابقه و آشنا در سینما رونمایی شد و حاشیه نگاری 
ایسنا از نمایش این فیلم ها و برخی اتفاق های دیگر 

را در ادامه می خوانید.
چهل ویکمین  کارگردان  رسم دارترین  و  اسم   *
پوراحمد  کیومرث  بی تردید  فجر  فیلم  جشنواره 
است که اگرچه فیلمش به بخش سودای سیمرغ 
به  نسبت  کوتاه  یادداشتی  در  او  اما  یافت  راه 
بود؛  داده  نشان  واکنش  این جشنواره  در  حضور 
مطبوعاتی  نشست  در  او  غیبت  دلیل  همین  به 
فیلمش چندان دور از ذهن نبود. پوراحمد اولین 
به  حاضر  که  بود  از جشنواره  دوره  این  کارگردان 
شرکت در نشست نشد و بابت همین مسئله نکات 
و انتقادهایی در جلسه از سوی خبرنگاران مطرح 
شد. در این باره علی قائم مقامی، تهیه کننده فیلم 
»پرونده باز است« اشاره کرد که این فیلمساز تمایل 
به حضور در جلسه مطبوعاتی نداشته و دلیل آن 

را همه می دانند!
* یکی از نکته های قابل توجه نشست مطبوعاتی 
فیلم »پرونده باز است« این بود که یکی از عوامل 
اظهار کرد، »پرونده باز است« آخرین فیلم کیومرث 

پوراحمد خواهد بود.
* در شرایطی که بیشتر بازیگران اصلی فیلم ها 
نشده اند  تاکنون در جلسه های مطبوعاتی حاضر 
تعداد  با  روزهای گذشته معمولا  در  و نشست ها 
محدودی از عوامل برگزار شدند، جلسه مربوط به 
فیلم کیومرث پوراحمد با حضور بیشتر عواملش و 

بازیگران جوان تر فیلم برپا شد.
* قتل ناموسی از سوژه های پرتکرار روزهای اول 
جشنواره بوده که اگرچه در فیلم کیومرث پوراحمد 
پیرنگ اصلی داستان نبود اما با روایت زندگی یکی 
یکسال  در  که   - موضوع  این  به  شخصیت ها  از 
گذشته هم بارها موارد مختلفی از آن در جامعه 

خبررسانی شده بود- اشاره شد.
* دیگر فیلمی که در روز جمعه در سینمای رسانه 
نمایش داده شد مربوط به یکی از کارگردان اولی های 
جشنواره بود که بعضی ها سیمرغ را برای سازندگان 
کنار  صامتی  ژاله  اصلی اش  بازیگر  بخصوص  آن 
می گذارند. البته مواضع گوناگونی نسبت به کیفیت 
موضوع  با  فیلمی  درباره  عاج  لیلی  ساخته  اولین 
کمپ آزادی خانواده هایی که سال هاست در انتظار 
دیدار فرزندان اسیر شده خود در سازمان مجاهدین 
ملت  پردیس  در  فیلم  تماشاگران  میان  هستند، 

وجود داشت.
موضوع فیلم »سرهنگ ثریا« مورد توجه جمعی 
از مخاطبان خاص سینمای رسانه قرار داشت به 
همین دلیل جلسه مطبوعاتی این فیلم نسبت به 
که  برگزار شد  بیشتری  با جمعیت  باقی جلسات 
پیش از شروع جلسه یک درگیری لفظی میان چند 
عکاس و خبرنگار برای نشستن در جای مناسب رخ 
داد. این اتفاق، البته که تازه نیست و در دوره های 
یا  فیلم  یک  اهمیت  تناسب  به  مختلف جشنواره 
حاشیه های مرتبط با آن و عواملش، سر و صداهایی 
بر سر کمبود فضای مناسب یا جانمایی نادرست 
جایگاه خبرنگار و عکاس به پا شده است که باز هم 
تکرار شد ولی این بار مسئولان سالن نشست های 
مطبوعاتی جشنواره برای ساکت کردن طرفین دعوا 
یا شاید هم برای اینکه صدای آن ها به گوش نرسد، 

موزیک سالن را تا جای ممکن بلند کردند.
* در این نشست خبری ژاله صامتی که خودش 
حاضر نبود و گفته شد سر لوکیشن یک فیلم در 
کرج است، از سوی شخصیت های واقعی داستان 
)خانواده های منافقین( که نمایندگانی از آن ها در 
سالن حضور داشتند، به صورت جداگانه قدردانی 

شد.
* حضور بهزاد عبدی، آهنگساز »سرهنگ ثریا« 
که دبیر جشنواره موسیقی فجر امسال است هم از 
نکات قابل توجه این نشست بود. عبدی چند روز 
قبل در واکنش به یک فایل تصویری از سخنران و 
اظهارت او درباره فعالان عرصه موسیقی از سمت 
اینکه  مگر   کرد  استعفا  فجر  جشنواره  در  خود 
صاحب آن ویدیوی قدیمی عذرخواهی کند که این 

درخواست در نهایت اجابت شد.
* پیش از شروع فیلم دوم، مجتبی امینی که در 
این روزها ساعت های بیشتری را به دلیل حضور 
برخی مهمان های ویژه در برج میلاد سر کرده بود، 
به همراه مسعود نقاش زاده، دبیر دوره قبل جشنواره 
فجر، برای افتتاح نمایشگاه عکس »چهل+یک« به 

پردیس ملت آمد. این نمایشگاه مربوط به عکس ها 
و پوسترهای چهل دوره قبل جشنواره فیلم فجر و 
نیز دوره چهل و یکم است که طبق گفته مجتبی 
امینی به اهتمام مسعود نجفی افتتاح شده و قرار 
است کتاب آن هم با همین عنوان همزمان با پایان 

جشنواره رونمایی شود.
چند  پاسخگوی  خبرنگاران  جمع  در  امینی   *
سوال آن ها شد که البته بخاطر ازدحام خبرنگاران، 
کرونا،  به  نقاش زاده  مسعود  ابتلای  یادآوری  با 
همزمان با روزهای اول جشنواره سال گذشته، به 
آقای  سر  که  را  بلایی  می خواهید  گفت:  شوخی 

نقاش زاده آوردید سر من هم بیاورید.
* او در حاشیه حضورش در سینمای رسانه درباره 
انصراف چند فیلمساز خارجی که آثارشان در بخش 
بین الملل پذیرفته شده گفت، همه چیز بر اساس 
بخش  در  هم  فیلم ها  و  و  رفته  پیش  پروتکل ها 
رقابتی نیستند. اودرباره غیبت بازیگران چهره در 
نشست های مطبوعاتی هم به صراحت بیان کرد که 
تمام عوامل یک فیلم در اختیار تهیه کننده هستند 

و اوست که برای یک فیلم تعیین تکلیف می کند.
*  امینی به همراه نقاش زاده در نشست فیلم لیلی 
عاج هم حضور پیدا کرد تا به عنوان دبیر جشنواره، 
اولین جلسه مطبوعاتی که در کنار میهمانان ویژه ی 
»سرهنگ  فیلم  برای  می کند  شرکت  آن  در  فیلم 

ثریا« باشد.
اهالی  برای  شده  داده  نمایش  فیلم  سومین   *
کارگردانی  به  آلود«  »عطر  روز  این  در  رسانه 
فیلم ها  دیگر  برخلاف  که  بود  هادی مقدم دوست 
بازیگر اصلی آن یعنی مصطفی زمانی به نشست 
تا طلسم حاضر نشدن چهره های  آمد  مطبوعاتی 
بازیگری در این دوره شکسته شود. درباره مصطفی 
زمانی با وجود برخی اختلاف نظرها نسبت به فیلم، 
این پیش بینی هم عنوان می شود که او از نامزدهای 

کسب سیمرغ بلورین بهترین بازیگری باشد.
یکی از اتفاق های تکراری جشنواره در این سه روز 
پخش یک تیزر قبل از نمایش فیلم هاست که در آن 
یک زن، خوشحالی خود را بابت زندگی، فرزندان و 
همسرش روایت می کند. او این موفقیت و همچنین 
گره  بودنش  »مادر«  به  صرفاً  را  خود  شخصیت 
می زند ومشهود است که بیشتر در راستای توصیه 
شده  ساخته  جامعه  در  ازدواج  و  فرزندآوری  به 
است. این کلیپ دستمایه شوخی و نیز انتقاد از 
سوی برخی اهالی رسانه شده است آن هم در حالی 
که در روزهای گذشته بعضی فیلم ها نگاهی جدی تر 

به زنان داشتند و حتی در نشست های مطبوعاتی 
هم عنوان شد که نگاه به حقوق زنان در جامعه 

تغییرات مثبتی داشته است.
* خبر آزادی جعفر پناهی در میانه های نشست 
ثریا« در حالی مخابره  فیلم »سرهنگ  مطبوعاتی 
شد که در روز دوم، رسول صدرعاملی، تهیه کننده 
فیلم »جنگل پرتقال« و نیز سخنگوی هیئت مدیره 
خانه سینما ابراز امیدواری کرده بود که تا یکی دو 
این فیلمساز به همراه محمد رسول اف  آینده  روز 

آزاد شود.
پاسخ خزاعی به انصرافی های جشنواره فیلم فجر

سینمای  در  حضور  با  سینمایی  سازمان  رئیس 
رسانه جشنواره فجر به برخی حاشیه های این روزها 

پاسخ داد.
به گزارش ایسنا، عصر روز شنبه ۱۵ بهمن ماه 
انیمیشن  فیلم  نمایش  با  همزمان  خزاعی  محمد 
بچه زرنگ به پردیس سینمایی ملت آمد و پس از 
تماشای دقایقی از این انیمیشن در جمع خبرنگاران 

حاضر و پاسخگوی سوالات آنها شد
هنوز  که  جشنواره  الملل  بین  بخش  درباره  او 
شروع نشده است، گفت: در این دوره دستاوردهای 
خوبی در بخش بین الملل داریم و یکی از دلایلی 
که اطلاعات مربوط به این بخش اعلام نشده است 
به خاطر جوی است که در داخل و خارج از کشور 
غالب شده و این احتیاط را می طلبید که با توجه به 
مهمان هایی که داریم به شیوه دیگر اطلاع رسانی 
کنیم. با ورود مهمان هایی که در بخش داوری و 
بازار به جشنواره خواهند آمد، می بینید که امسال 
نسبت به بعضی دوره های گذشته بخش بین المللی 

باشکوه تری برگزار خواهد شد.
او در پاسخ به اینکه چه کسانی مهمان جشنواره 
در بخش بین الملل خواهند بود بیان کرد: در بدو 
ورود آن ها، اسامی به طور کامل معرفی خواهد شد.
خزاعی درباره انصرافی های بخش بین الملل هم 
گفت: وقتی حق رایت فیلم پرداخت می شود، حق 
انصرافی وجود ندارد. در حوزه سینمای داخلی هم 
همینطور است؛ بنابراین انصراف نمی توانند بدهند.
وی ادامه داد: حالا اینکه پس از ثبت نام تحت 
کنند  ای صادر می  بیانیه  و  میگیرند  قرار  فضایی 
این  در  از حضور  قبل  ولی  است  دیکزی  موضوع 
جشنواره تا الان اتفاق مهمی نیفتاده است. آنها در 
همان زمان ثبت نام باید این تصمیم را می گرفتند.

رئیس سازمان سینمایی اضافه کرد: این چهار فیلم 
خارجی که درباره انصراف آنها بحث شده اصلا در 

بخش رقابتی نیستند و بیشتر یک فضای نمایشی 
برای آنها وجود دارد. واقعیت جشنواره فجر هم از 
قبل مشخص بوده و سیاستهای آن معلوم است 
و دوستان در زمانی که فرم پر می کردند و گفتند 
که حاضرند فیلم های خود را در اختیار جشنواره 
فجر قرار دهند میدانند که همه چیز شفاف بوده 
است. این را هم بگویم که آنقدر به جشنواره امسال 
فیلم ارسال شده که اگر دوستان زودتر اعلام می 
کردند، سریع جایگزین می کردیم و هیچ مشکلی 
در جایگزینی فیلمها به خاطر تنوع و سطح کیفی 

آثار نداشتیم.
در  امسال  که  بدعتی  درباره  همچنین  خزاعی 
برگزاری  هم  آن  و  شده  گذاشته  فجر  جشنواره 
است،  کارگردان  بدون حضور  مطبوعاتی  نشست 
کننده  تهیه  جشنواره  در  ما  حساب  طرف  گفت: 
است. در تمام دنیا نیز به همین روال است. در 
همان سال ۱۳۹۰ هم که دبیر بودم، در جلساتی که 
با تهیه کنندگان داشتیم اعلام کردیم که آنها باید 
مشخص کنند کدام عوامل در نشست مطبوعاتی 
کننده  تهیه  اختیارات  از  این  و  شوند  می  حاضر 

است.
وی خاطرنشان کرد: یک زمانی هست که عوامل 
و  هستند  سفر  در  اصلا  یا  کنند  نمی  همراهی 
حضور ندارند و تهیه کننده در جلسه شرکت می 
کند تا فضای رسانه ای را کنترل کند یا بی احترامی 
اتفاق نیفتد. در این دوره هم بیشتر از دو نمونه 
حضور  بدون  مطبوعاتی  کنفرانس  که  نداشتیم 
اختیار  کنم  می  تاکید  ولی  شود  برگزار  کارگردان 
کامل یک اثر هنری در عرصه سینما بر عهده تهیه 

کننده است.
باشند  دیگر  عوامل  و  کارگردان  اگر  افزود:  او 
چالشها و پرسشهای تخصصی بیشتر خواهد بود 
و به سوالات بیشتری می توانند پاسخ دهند. البته 
سال هایی بود که در چنین شرایطی اصلا نشست 
برگزار نمی شد و به غیر از امسال که به هر حال 
گذشته  دوره های  به  نسبت  تری  پرحاشیه  سال 
افتاد  نمی  اتفاقی  چنین  دیگر  ای  دوره  در  بوده، 
نشست  رسماً  نداشت  حضور  کارگردان  وقتی  و 
را تعطیل می کردیم. با این حال این موضوع در 
اختیار تهیه کننده است و اگر تهیه کننده بگوید ، 
نمی خواهد کنفرانس مطبوعاتی داشته باشند، آن 
را برگزار نخواهیم کرد و اگر هم بگوید فقط عوامل 
فنی می آیند ما به عنوان ستاد جشنواره، موظف به 

برگزاری کنفرانس هستیم.

جشنواره چهل و یکم با تفاوت هایی نسبت به گذشته در حال برگزاری است

واز حاشیه ها بر فراز جشنواره فیلم فجر پر
سومین روز جشنواره بین المللی فیلم فجر که هنوز بخش بین المللی آن به طور رسمی آغاز نشده با شکستن یک طلسم، حقیقی شدن امیدواری رسول 
صدرعاملی برای آزادی یک سینماگر، نشست های خبری پرحاشیه و واکنش دبیر این رویداد به انصراف چند فیلمساز خارجی و غیبت بازیگران مطرح همراه 

شد.

در شرایطی 
که بیشتر 

بازیگران اصلی 
فیلم ها تاکنون 
در جلسه های 

مطبوعاتی 
حاضر نشده اند 
و نشست ها در 

روزهای گذشته 
معمولا با تعداد 

محدودی از 
عوامل برگزار 

شدند

نشست مطبوعاتی فیلم »چرا گریه نمی کنی؟ « بدون حضور کارگردانش 
برگزار شد در حالی که علی رضا معتمدی در سینمای رسانه حضور داشت.

به گزارش ایسنا، فیلم جدید علیرضا معتمدی روز شنبه ۱۵ بهمن در 
پردیس ملت برای اهالی رسانه نمایش داده شد. در نشست مطبوعاتی 
این فیلم فقط تهیه کننده شرکت کرد و رضا محقق جلسه را با نام خدای 

تنها آغاز کرد.
در اواسط نشست، دختر کوچک رضا محقق نیز او را همراهی کرد و 

کنار پدرش نشست.
او سپس گفت: ابراز همدردی می کنم با مردم خوی و امیدوارم مسئولان 

و سینما در این فصل سرد در شرایط سخت کمک کننده باشند.
وی با اشاره به اینکه سه اثر در این دوره از جشنواره دارد، ادامه داد: 
وقتی مشغول تولید فیلم »شهر خاموش« بودم باران کوثری پیشنهاد 
همکاری در ساخت این فیلم را داد و پس از تحقیقاتی تصمیم به تولید 

فیلم گرفتم.
او بیان کرد که یک سری از سوال ها باید توسط خود فیلمساز پاسخ 

داده شود.
این تهیه کننده درباره اسم فیلم هم گفت: اگرچه نظرم براین بود که 

تغییر کند اما در کار فیلمساز دخالتی نمی کنم.
محقق اظهار کرد: من نمیتوانم برای آقای معتمدی تعیین تکلیف کنم که 
تشریف بیاورند یا خیر. در دنیا تهیه کننده صاحب یک اثر است و من عزم 

خود را جزم کردم که فیلم در اینجا باشد. اینکه تا اینجا تشریف بیاورند و 
پشت در بایستند را خودشان باید پاسخ دهند. در سینمایی که صاحبانش 
مردم و هنرمندان هستند نمی شود تحریم کرد چون ما معیشت مردم را 
نشانه گرفته ایم. در حوزه سیاسی هم عده ای به نام کاسبان تحریم وجود 
دارند. اگر در تونس و قاهره اتفاق هایی افتاد، آیا سینما را تحریم کردند؟ 

او درباره واکنش بازیگران به حضور فیلم در جشنواره با اشاره به آیه ای از 
قرآن مبنی براینکه گروهی قلیل بر عده ای زیاد پیروز می شوند، گفت: من 
اینجا تنها آمدم ولی این سینما مگر سال قبل هم نبود؟ می گویند من رانت 
دارم ولی سابقه کاری من همه چیز را نشان می دهد بخصوص که همین 
سال قبل فیلم کم بودجه »درِب « را در جشنواره داشتم. می گویند من 
وصل هستم. بله، ولی وصل به خدا. چرا شائبه ایجاد می کنند؟ دوستان 
اگر دوست دارند تشریف بیاورند. به آنها گفتم اینجا میدان شماست. من 
میدانم شما برمی گردید. ما در غم مردم غمگینیم و در شادی آنها شاد. 
من نمیتوانم با سینما قهر کنم. اگر هم قهر کنم، برمی گردم. صحبتی 

دارید، آن را مطرح کنید. 
وی تاکید کرد: وسط بازی نکنیم. بیایید در میدان بازی کنید و حرف 
بزنید. پیام داده اند که رفاقتی در این فیلم بودند. چه کسی رفاقتی آمده؟ 
شمایی که ۵۰۰ میلیون گرفتید؟ نامه نوشتید که من تهیه کننده باشم، 
بعد می گویید مرا نمی شناختید و دو هفته قبل از کار اضافه شدم؟ اگر 
میخواهید مرا بزنید جور دیگری بزنید. مملکت قانون دارد و حتما برای 

ادعاهای مطرح شده باید پاسخ داشته باشند. گفته بودند داماد شخص 
اینکه  میکنم ضمن  افتخار  بودن  پاسدار  داماد  به  من  خاصی هستم. 

ازدواجم از سر عشق و دوستی بود.
رضا محقق با بیان اینکه سینما عشق اوست گفت: امسال با سه فیلم به 

جشنواره آمدم و سال دیگر با چهار فیلم. 
او درباره اینکه آیا نگران نیست اظهارنظرش درباره بازیگران فیلم، ادامه 
ی کارش در سینما را برایش سخت کند؟ گفت: برای چه نگران باشم ؟ 
مگر آنها مرا به سینما آوردند؟ بگذارید آزادی کمی نفس بکشد. بگذارید 
مردم قضاوت کنند. شما اگر دلتان برای مردم می سوزد، بیایید و کمک 
کنید. برای مردم چه کار کردید ؟ از پشت مناسبات خود بیرون بیایید. 
سینما پنح هزار عضو دارد وقتی آن را تحریم می کنید بیش از چهار هزار 
نفر دیگر چه کنند؟ مگر سینما ارث موروثی کسی است؟ شما جای خود را 
با سیاسیون اشتباه گرفتید. کجای دنیا بازیگر این همه اختیار عمل دارد که 

درباره همه چیز حرف بزند؟ چند نفر از آنها به خوی رفتند؟
وی ادامه داد : چرا برای تحریم های ظالمانه آمریکا و بیماران پروانه ای و 

... پست نمی گذارید؟ چون میترسید پروازهایتان به خطر بیفتد؟
رضا محقق در پایان نشست که در لحظه هایی با صدای بلند و بغض او 
همراه بود، گفت: من در آخر فقط می خواهم بگویم که خدای بزرگ من 
بخشیدم تو هم ببخش. سینمای ما برای همه است. شما -بازیگران- رفتید، 

ولی برمی گردید و من هم در خدمت شما هستم.

تهیه کننده »چرا گریه نمی کنی؟«
چرا برای تحریم های ظالمانه آمریکا پست نمی گذارید؟


